
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinària  
Data:  25 de setembre de 2023 
Horari:  18 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Manuel Galán Massanet, regidor 
Maria Bel Llinàs Pastor, regidora 
Antonio Bonet Company,  regidor  
Maria Isabel Nieto Sepúlveda, regidora 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora  
Estefanía Láiz Sansó,   regidora  
Maria Antònia Sureda Martí, regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor  
Immaculada Moreno Mayal, regidora 
Jordi Cabrer Flaquer,   regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor  
Andrés Casellas Cabrer,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteix: 
Maria Pastor Gelabert,  regidora 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’elecció de jutge o jutgessa de pau suplent de l’Ajuntament 
d’Artà. 
2. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de 31 d’agost de 2023 referent a la 
designació de les festes locals per a l’any 2024. 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta de suport institucional a la candidatura de l’obra de pauma a 
Mallorca per ser declarada bé d’interès cultural immaterial. 
4. Aprovació definitiva, si s’escau, del Pla de gestió sostenible de l’aigua a Artà (2022-2027). 
5. Aprovació, si s’escau, del compte general de l’exercici de 2022. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups polítics PSIB-PSOE i UIA a 
l’Ajuntament d’Artà de condemna sobre l’actuació del president de la RFEF a la celebració del 
mundial de la selecció de futbol femenina. 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup polític El PI–Proposta per les Illes per a 
l’eliminació total entre familiars de l’impost de successions. 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup polític El PI–Proposta per les Illes per a 
una nova regulació turística que permeti l’intercanvi de places i potenciï el canvi d’ús com a 
mecanisme de decreixement turístic. 
9. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost de 2023. 
10. Precs i preguntes. 

 
 

Desenvolupament de la sessió 
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1. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’elecció de jutge o jutgessa de pau suplent de 
l’Ajuntament d’Artà 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist que el mandat del jutge de pau suplent, Pau Jordi Cabrer Gómez, va finalitzar el passat 15 
de maig de 2023 i que es va iniciar el procediment per cobrir novament aquesta plaça; 
 
Vist que, per motius d’incompatibilitat, aquesta plaça no va poder ser coberta per l’única persona 
candidata presentada; 
 
Vist que es va haver d’iniciar un nou procediment per elegir el nou jutge de pau suplent i que es va 
fer pública aquesta convocatòria mitjançant un anunci en el BOIB (BOIB núm. 93, de 8 de juliol de 
2023), al tauler d’anuncis de l’Ajuntament d’Artà i a la pàgina web municipal; 
 
Una vegada finalitzat el termini per presentar candidatures, es varen presentar, per cobrir aquesta 
plaça, les persones següents: 
 
- Neus Ferragut Piris 
- Salvador Martínez Massanet 
- Tania Fernández Gómez-Platero 
- Climent Alzamora Riera; 
 
Una vegada examinada la documentació presentada per les persones candidates, es proposa al Ple 
que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Proposar l’elecció de............................................................, persona candidata presentada i que 
acompleix els requisits establerts a la convocatòria, per al càrrec de jutge/jutgessa de pau suplent, 
amb el vot de la majoria absoluta legal requerida per a aquest tipus d’acord segons l’article 6 del 
Reglament 3/1995, de 7 de juny, de jutges de pau. 
 
2. Trametre aquest acord al Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears.>> 
 
A continuació, els reunits, essent dotze el número d’assistents i tretze el número legal de regidors, 
decideixen proposar la persona candidata amb el sistema de votació secreta, essent el resultat el 
següent: 7 vots per a Neus Ferragut Piris, 4 vots per a Salvador Martínez Massanet i 1 vot per a 
Climent Alzamora Riera. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 7 vots a favor, la qual cosa suposa el vot de la majoria absoluta 
legal requerida per a aquest tipus d’acords segons l’article 6 del Reglament 3/1995, de 7 de juny, de 
jutges de pau: 
 
1. Proposar l’elecció de Neus Ferragut Piris, persona candidata presentada i que acompleix els 
requisits establerts a la convocatòria, per al càrrec de jutgessa de pau suplent, amb el vot de la 
majoria absoluta legal requerida per a aquest tipus d’acord segons l’article 6 del Reglament 3/1995, 
de 7 de juny, de jutges de pau. 
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2. Trametre aquest acord al Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears. 
 
 
2. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de de 31 d’agost de 2023, 
referent a la designació de les festes locals per a l’any 2024 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist que la Junta de Govern Local de 31 d’agost de 2023, referent a la designació de les festes 
locals per a l’any 2024, va acordar el següent: 
 
“2.2.2.1. Exp. 2023/5158. Designació de les festes locals per a l’any 2024 
 
Vist el Decret 75/1998, de 31 de juliol, mitjançant el qual es regula el calendari de festes de la 
comunitat autònoma de les Illes Balears, i en el qual s’estableixen les festes d’àmbit nacional; 
 
Vist que, d’acord amb l’article 46 del Reial decret 2001/1983, de 28 de juliol, els ajuntaments han 
de determinar dues festes locals en l’àmbit municipal; 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Designar com a festes locals del nucli d’Artà: 

- 17 de gener, Sant Antoni 
- 6 d’agost, Sant Salvador 

 
2. Designar com a festes locals del nucli de la Colònia de Sant Pere: 

- 17 de gener, Sant Antoni 
- 29 de juny, Sant Pere 

 
3. Trametre aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral, de la Conselleria 
d’Empresa, Ocupació i Energia del Govern de les Illes Balears. 
 
4. Ratificar aquest acord a la propera sessió plenària de l’Ajuntament.” 
 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS 
 
1. Ratificar l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de 31 d’agost de 2023 referent a 
la designació de les festes locals per a l’any 2024. 
 
2. Trametre aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral, de la Conselleria 
d’Empresa, Ocupació i Energia del Govern de les Illes Balears.>> 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, mostra la seva conformitat. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, també mostra la seva conformitat a la proposta. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
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1. Ratificar l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de 31 d’agost de 2023 referent a 
la designació de les festes locals per a l’any 2024. 
 
2. Trametre aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral, de la Conselleria 
d’Empresa, Ocupació i Energia del Govern de les Illes Balears. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta de suport institucional a la candidatura de l’obra de 
pauma a Mallorca per ser declarada bé d’interès cultural immaterial 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El passat 22 d’agost de 2023, l’Associació Art de la Pauma al Parc Natural de Llevant va 
registrar d’entrada (2023-6955) una petició de suport institucional a la declaració de bé d’interès 
cultural immaterial de l’obra de pauma a Mallorca, en la qual exposen els motius que la fan 
mereixedora d’aquest reconeixement, els quals es transcriuen a continuació: 
 
“Per la seva relació amb un medi natural mediterrani, amb ecosistemes fràgils i amb l’única palmera 
autòctona mediterrània, el garballó, el qual és la matèria primera per a l’elaboració de tots els estris 
fets amb la tècnica de la llatra. El fet d’arrabassar les paumes cada any dona vida al garballó i això 
fa que es conservi l’hàbitat d’aquesta palmera autòctona i protegida (catàleg balear d’espècies 
protegides), ajudant a la preservació de nombroses espècies.  
 
La valorització i difusió de la feina artesanal tradicional, per la importància i visibilitat de la figura 
femenina en la seva història, dones que varen ser silenciades i enfosquides per la historiografia 
oficial escrita per homes, però que sense cap dubte i en uns anys en què la societat atribuïa al 
col·lectiu femení uns rols molt marcats, elles foren capaces de saltar-se el dictat social, anar una 
passa més enllà i dedicar-se a l’artesania de la lletra, que els va permetre empoderar-se i adquirir 
una certa independència econòmica. 
 
Per ser un producte biodegradable que no genera cap mena de residu en el medi ambient, com una 
alternativa al plàstic i la cultura del malbaratament. En els anys anteriors a l’actual era del plàstic, 
tots els estris elaborats amb la tècnica de la llatra eren insubstituïbles.  
 
Per la flexibilitat dels seus productes, útils i decoratius, adaptables a les necessitats d’una societat 
moderna i elaborats amb tècniques artesanes, anteriors a les cadenes de producció industrial i 
tecnològica. 
 
Per la seva fragilitat com a manifestació etnològica i com a artesania tradicional de la cultura d’uns 
pobles de Mallorca.” 
 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS 
 
1. Donar suport a la candidatura de l’obra de pauma a Mallorca per ser declarada bé d’interès 
cultural immaterial. 
 
2. Comunicar aquest acord a l’Associació Art de la Pauma al Parc Natural de Llevant, al 
Departament de Cultura i Patrimoni del Consell de Mallorca, a la Direcció General de Cultura del 
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Govern de les Illes Balears i al Ministeri de Cultura i Esports.>> 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que hi està a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta que hi està a favor. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Donar suport a la candidatura de l’obra de pauma a Mallorca per ser declarada bé d’interès 
cultural immaterial. 
 
2. Comunicar aquest acord a l’Associació Art de la Pauma al Parc Natural de Llevant, al 
Departament de Cultura i Patrimoni del Consell de Mallorca, a la Direcció General de Cultura del 
Govern de les Illes Balears i al Ministeri de Cultura i Esports. 
 
 
4. Aprovació definitiva, si s’escau, del Pla de gestió sostenible de l’aigua a Artà (2022-2027) 
 
El batle llegeix la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist que el passat 25 de juliol de 2022 en sessió ordinària de ple es va acordar aprovar 
inicialment la proposta de Pla de gestió sostenible de l’aigua a Artà (2022-2027) i remetre’l a la 
Direcció General de Recursos Hídrics per tal que n’emetés el corresponent informe. 
 
Atès que el Pla es va sotmetre a un tràmit d’informació pública per un període de 30 dies hàbils 
amb la finalitat que les persones interessades legítimament poguessin examinar-ne el contingut i 
formular-ne les al·legacions que considerassin oportunes, d’acord amb l’article 83 de la 
Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procediment administratiu comú de les administracions públiques. 
 
Vist que el 15 de maig de 2023 la Direcció General de Recursos Hídrics va registrar d’entrada 
(número 2023/4073) la remissió de l’informe tècnic favorable condicionat a l’esmena de tres 
deficiències, emès pel Servei d’Estudis i Planificació amb relació al Pla de Gestió sostenible de 
l’aigua del TM d’Artà. 
 
Vist el certificat expedit per la secretària accidental en data 23 d’agost de 2023, fent constar que no 
s’han registrat al·legacions a la proposta inicial del Pla de gestió sostenible de l’aigua (2022-2027). 
 
Vista la modificació del Pla de gestió sostenible de l’aigua d’Artà (2022-2027), versió de juny de 
2023 lliurada per l’equip redactor.  
 
Per tot això, es proposa al Ple municipal que adopti els següents 
 
ACORDS  
 
1. Aprovar definitivament la proposta de Pla de gestió sostenible de l’aigua a Artà (2022-2027).  
 
2. Comunicar aquest acord al Departament de Medi Ambient i Urbanisme. 
 
3. Comunicar aquest acord a la Direcció General de Recursos Hídrics.>> 
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La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que hi està a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, també diu que està a favor, que ells saben que l’aigua és un 
benestar. Diu que els preocupa el que s’apujarà aquesta gestió, que queden 5 anys per fer aquesta 
feina i no saben qui farà les obres. Manifesta que tot això és el que no els deixa votar a favor i que, 
a causa d’això, s’abstendran en la votació. 
 
El batle diu que és una norma obligatòria per a tots els municipis, diu que s’aprofitaran de les 
convocatòries de subvencions per a aquestes obres. Explica que l’Ajuntament ja té dues 
subvencions atorgades per a aquest fi, per a la millora de la xarxa d’aigua. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 10 vots a favor (PSOE, El PI i UIA) i 2 abstencions (PP): 
 
1. Aprovar definitivament la proposta de Pla de gestió sostenible de l’aigua a Artà (2022-2027).  
 
2. Comunicar aquest acord al Departament de Medi Ambient i Urbanisme. 
 
3. Comunicar aquest acord a la Direcció General de Recursos Hídrics. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, del compte general de l’exercici de 2022 
 
El regidor delegat de l’àrea d’Hisenda, Sr. Rocha, explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Considerant que el titular de la Intervenció municipal va procedir a la formació del compte 
general d’aquesta corporació corresponent a l’exercici econòmic de 2022, juntament amb tota la 
seva documentació annexa. 
 
Considerant finalitzats aquests treballs i obtinguda la documentació corresponent, la Intervenció 
municipal va procedir a emetre els informes corresponents en relació amb l’aprovació del compte 
general. 
 
Considerant que, amb posterioritat, la Comissió Especial de Comptes de l’Ajuntament, a la sessió 
duita a terme en data 24 de juliol de 2023, va emetre el corresponent informe preceptiu en relació 
amb el compte general d’aquesta corporació relatiu a l’exercici de 2022. 
 
Considerant que, mitjançant anunci publicat en el Butlletí Oficial de les Illes Balears en data 27 de 
juliol de 2023, el compte general, juntament amb l’informe d’aquesta Comissió, va ser objecte 
d’exposició al públic durant el termini de quinze dies, durant els quals els interessats varen poder 
presentar reclamacions, objeccions o observacions. 
 
Considerant que, de conformitat amb el contingut de la certificació lliurada per la Secretaria 
General de la corporació, durant el termini d’exposició al públic d’aquest compte, no s’han 
presentat al·legacions. 
 
Sobre la base de tot l’exposat, es proposa adoptar el següent  
 
ACORD 
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1. Aprovar el compte general de l’exercici de 2022, comprès pel compte general del propi 
Ajuntament. 
 
2. Remetre el compte general aprovat, juntament amb tota la documentació que l’integra, a la 
fiscalització del Tribunal de Comptes (i òrgan autonòmic), tal com estableix l’article 212.3 del text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, i en compliment dels mandats de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera, i altra normativa concordant, al Ministeri d’Hisenda i 
Funció Pública.>> 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 8 a favor (PSOE i PI) i 4 abstencions (UIA i PP): 
 
1. Aprovar el compte general de l’exercici de 2022, comprès pel compte general del propi 
Ajuntament. 
 
2. Remetre el compte general aprovat, juntament amb tota la documentació que l’integra, a la 
fiscalització del Tribunal de Comptes (i òrgan autonòmic), tal com estableix l’article 212.3 del text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, i en compliment dels mandats de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera, i altra normativa concordant, al Ministeri d’Hisenda i 
Funció Pública. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups polítics PSIB-PSOE i UIA a 
l’ajuntament d’Artà de condemna sobre l’actuació del president de la RFEF a la celebració 
del mundial de la selecció de futbol femenina 
 
La regidora del PSOE, Sra. Llinàs, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Els grups polítics PSIB-PSOE i UIA d’Artà, en representació de la ciutadania i amb la finalitat 
de defensar els valors de respecte i igualtat que caracteritzen la nostra comunitat i com a institució 
compromesa amb la igualtat de gènere i l’esport, volem expressar la nostra més enèrgica condemna 
cap a les actuacions de l’actual expresident de la Real Federació Espanyola de Futbol (RFEF), Luis 
Rubiales, durant el mundial de futbol femení. Consideram inacceptable que s’hagi permès la 
discriminació i el tracte desigual cap a les jugadores de la selecció espanyola de futbol femení. 
Aquests fets són una mostra més de la discriminació i el masclisme que encara perviuen en el món 
de l’esport i que el moviment feminista porta anys denunciant. 
 
Des d’Artà, volem mostrar el nostre suport al moviment feminista i a totes les persones que lluiten 
per la igualtat de gènere en l’esport i en la societat en general. És necessari que es prenguin mesures 
per a erradicar la discriminació i el masclisme en totes les seves formes i manifestacions, i que es 
promogui una cultura esportiva basada en la igualtat i el respecte. 
 
Volem destacar especialment la valentia i l’exemple de superació de les jugadores mallorquines, 
Cata Coll i Mariona Caldentey, que són mostra d’orgull illenc i han demostrat el seu talent i el seu 
compromís en el món del futbol femení malgrat les dificultats i les barreres que han hagut 
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d’afrontar. Des d’Artà, ens comprometem a continuar fent costat a les esportistes de la nostra illa i a 
treballar per una societat més igualitària í justa, en la qual totes les persones tenguin les mateixes 
oportunitats, independentment del seu gènere.  
 
Per aquests motius, formulam la següent  
 
PROPOSTA D’ACORD  
 
1. Expressar una profunda preocupació pel comportament masclista de l’actual expresident de la 
Real Federació Espanyola de Futbol (RFEF), Luis Rubiales, durant la celebració del títol mundial 
de la selecció femenina i les seves declaracions posteriors. 
 
2. Condemnar de manera enèrgica l’actuació prepotent i fora cap penediment del Sr. Rubiales, que, 
en l’assemblea de la RFEF del passat 25 d’agost, va reiterar la seva negativa a dimitir o tan sols a 
demanar perdó per l’incident de besar una de les jugadores de la selecció espanyola, en clara 
posició de domini professional i fora cap tipus de consentiment per part de Jenni Hermoso, després 
de la victòria en el Mundial Femení 2023. 
 
3. Subratllar la importància de promoure un entorn esportiu lliure de discriminació, assetjament i 
violència masclista en tots els àmbits i instar la RFEF a prendre mesures i revisar protocols per 
garantir que aquesta conducta no es repeteixi. 
 
4. Reafirmar el compromís de l’Ajuntament d’Artà en lluitar contra la violència masclista i la 
promoció de la igualtat de gènere i continuar treballant per crear una societat més justa i igualitària 
per a totes les persones, on la violència masclista no sigui una lacra que haver de combatre. 
 
5. Seguir treballant, amb els diferents clubs esportius del municipi, els valors de l’esport i impulsar 
recursos per continuar implementant mesures d’igualtat i l’erradicació de la violència masclista en 
aquest àmbit.  
 
6. Seguir treballant la igualtat en l’esport base del nostre municipi i coordinar, amb altres 
administracions, la formació en igualtat de gènere i interseccional als equips directius, equips 
tècnics, als familiars, així com també a esportistes.  
 
7. Trametre aquest acord al Departament de Medi Ambient, Medi Rural i Esports del Consell de 
Mallorca, a la Conselleria de Turisme, Cultura i Esports del Govern balear, al Ministeri d’Igualtat i 
Esports, incloent-hi la RFEF, com a mostra del compromís del nostre municipi amb els principis de 
respecte, igualtat i no-violència masclista.>> 
 
La portaveu d’El PI, Sra. Sureda, diu que està a favor de qualque acció contra la violència 
masclista. Diu que els sap molt de greu que la victòria hagi quedat eclipsada per aquests actes. 
Finalment, diu que és una fita històrica per al futbol femení i dona l’enhorabona a la selecció 
espanyola de futbol. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que ha estat una llàstima i una vergonya el que ha passat. Diu 
que està content que la moció s’hagi modificat i que no es xerri del president. Diu que aquest tema 
és al jutjat. Comenta que està molt orgullós amb els darrers punts de la part dispositiva. Finalment, 
diu que el PP sempre ha estat a favor de la igualtat de homes i dones. Diu que hi votarà a favor. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat. 
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1. Expressar una profunda preocupació pel comportament masclista de l’actual expresident de la 
Real Federació Espanyola de Futbol (RFEF), Luis Rubiales, durant la celebració del títol mundial 
de la selecció femenina i les seves declaracions posteriors. 
 
2. Condemnar de manera enèrgica l’actuació prepotent i fora cap penediment del Sr. Rubiales, que, 
en l’assemblea de la RFEF del passat 25 d’agost, va reiterar la seva negativa a dimitir o tan sols a 
demanar perdó per l’incident de besar una de les jugadores de la selecció espanyola, en clara 
posició de domini professional i fora cap tipus de consentiment per part de Jenni Hermoso, després 
de la victòria en el Mundial Femení 2023. 
 
3. Subratllar la importància de promoure un entorn esportiu lliure de discriminació, assetjament i 
violència masclista en tots els àmbits i instar la RFEF a prendre mesures i revisar protocols per 
garantir que aquesta conducta no es repeteixi. 
 
4. Reafirmar el compromís de l’Ajuntament d’Artà en lluitar contra la violència masclista i la 
promoció de la igualtat de gènere i continuar treballant per crear una societat més justa i igualitària 
per a totes les persones, on la violència masclista no sigui una lacra que haver de combatre. 
 
5. Seguir treballant, amb els diferents clubs esportius del municipi, els valors de l’esport i impulsar 
recursos per continuar implementant mesures d’igualtat i l’erradicació de la violència masclista en 
aquest àmbit.  
 
6. Seguir treballant la igualtat en l’esport base del nostre municipi i coordinar, amb altres 
administracions, la formació en igualtat de gènere i interseccional als equips directius, equips 
tècnics, als familiars, així com també a esportistes.  
 
7. Trametre aquest acord al Departament de Medi Ambient, Medi Rural i Esports del Consell de 
Mallorca, a la Conselleria de Turisme, Cultura i Esports del Govern balear, al Ministeri d’Igualtat i 
Esports, incloent-hi la RFEF, com a mostra del compromís del nostre municipi amb els principis de 
respecte, igualtat i no-violència masclista. 
 
 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup polític El PI–Proposta per les Illes 
per a l’eliminació total entre familiars de l’impost de successions 
 
El regidor delegat d’Hisenda, Sr. Rocha, explica la moció, que, copiada literalment, diu. 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El nou Govern balear sorgit de les passades eleccions de maig de 2023 ha procedit a aprovar el 
Decret llei 4/2023, de 18 de juliol, de modificació del Decret legislatiu 1/2014, que aprova el text 
refós de les disposicions legals de la comunitat autònoma de les Illes Balears en matèria de tributs 
cedits per l’Estat. Aquest Decret llei suposa, a la pràctica, eliminar l’impost de successions i 
donacions per a les adquisicions per causa de mort dels descendents (fills i nets), dels ascendents 
(pares i padrins) i dels cònjuges. Aquest Decret llei també suposa, a la pràctica, reduir l’impost de 
successions entre un 50 % i un 25 % per als germans, nebots i oncles per adquisicions a causa de 
mort.  
 
Resulta evident que el Decret llei 4/2023 no ha eliminat l’impost de successions entre familiars a les 
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Illes Balears. Aquest impost es manté, si bé reduït, per als germans, nebots i oncles. L’impost 
s’elimina per a alguns casos en que ja hi havia prevista i aplicable una reducció del 99 %, com era 
el cas de les adquisicions per causa de mort dels descendents (fills i nets) menors de 21 anys, casos 
per altra banda que ja tenien una escala reduïda del tipus aplicable. 
 
El tipus màxim aplicable a les Illes Balears per aquest import és el 34 %, és a dir que, a partir del 
Decret llei 4/2023, es continuarà donant el cas que patrimonis familiars que passen, per exemple 
d’oncles a nebots, hagin de pagar el 17 % del seu valor.  
 
L’impost de successions entre familiars és un impost injust, no només perquè està vinculat a un 
moment terrible com és la pèrdua d’una persona estimada sinó perquè obliga a pagar per una 
propietat per la qual el teu familiar ja va pagar quan la va adquirir i per la qual ha pagat durant tota 
la seva vida. Potenciar la continuïtat dels patrimonis i les empreses familiars hauria de ser un 
imperatiu a seguir pels poders públics. Una fiscalitat excessiva el que genera són situacions com 
herències que no són acceptades perquè no es tenen prou doblers per fer front als imposts associats 
a la transmissió dels béns per causa de mort. L’any 2011 a Balears es varen acceptar 7.385 
herències i es varen desestimar (deixar d’acceptar) 750 herències; l’any 2021 foren 8.358 les 
herències acceptades i 1.889 les que es desestimaren. 
 
Òbviament, no només és la càrrega fiscal, la que provoca que molts hereus acabin renunciant i no 
acceptant l’herència, però l’aspecte fiscal també és rellevant.  
 
A Balears es dona la peculiaritat de comptar amb un patrimoni immobiliari amb uns valors de 
mercat molt elevats, però que en nombrosos casos no va acompanyat d’una disposició de doblers 
líquids en consonància. Facilitar la transmissió d’aquest patrimoni immobiliari també pot ajudar a 
fer efectiu el dret a un habitatge digne, ja que és una manera que alguns dels nostres joves puguin 
tenir una casa on viure. 
 
L’impost de successions entre familiars és un tribut relativament menor en relació amb la recaptació 
que s’aconsegueix. La dependència dels pressuposts de la comunitat dels ingressos provinents per 
l’impost de successions entre familiars és bastant petita, per tant, l’efecte sobre el finançament dels 
serveis públics essencials seria molt escàs.      
 
Pels motius exposats anteriorment, proposam que el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopti els següents 
 
ACORDS 
 
1. Instar el Govern de les Illes Balears a impulsar un canvi legislatiu que suposi l’eliminació de 
l’impost de successions entre familiars i que, per tant, també s’elimini aquest impost per a les 
adquisicions per causa de mort que facin germans, nebots i oncles (l’anomenat grup III).  
 
2. Instar el Govern del Consell de Mallorca a adoptar polítiques actives per aconseguir facilitar la 
fiscalitat i els requisits administratius per donar continuïtat als patrimonis familiars que han de 
passar de padrins, pares, oncles o germans a nets, fills, nebots o germans.>>  
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que votaran en contra de la moció. Comenta que no varen 
estar d’acord quan varen suprimir aquest impost entre pares i fills, i, ara, diu, tampoc no hi estan 
d’acord. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que està d’acord amb les paraules que ha dit la regidora del 
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PSOE i manifesta que hi votaran en contra. Considera que és una moció que ha estat molt 
mediàtica. 
 
El regidor d’El PI, Sr. Rocha, diu que aquest tema ja el tenien a la seva propaganda electoral. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 2 vots a favor (PI), 8 vots en contra (PSOE 
i UIA) i 2 abstencions (PP), no s’aprova per manca de quòrum en la votació. 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup polític El PI–Proposta per les Illes 
per a una nova regulació turística que permeti l’intercanvi de places i potenciï el canvi d’ús 
com a mecanisme de decreixement turístic 
 
La portaveu d’El PI, Sra. Sureda, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
A les Illes Balears ja fa molts d’anys que existeix un viu debat sobre els límits i les proporcions de 
l’activitat turística. Ja fa gairebé 25 anys que es va fer una aposta per contenir el creixement de les 
places turístiques a través del mecanisme de l’intercanvi de places turístiques, és a dir, que per obrir 
una nova plaça s’hagués de donar de baixa una altra plaça. 
 
L’article 51 de la Llei 2/1999, general turística de les Illes Balears, fa més de 20 anys que va 
establir legalment la necessitat que, per poder autoritzar nous establiments turístics, es donás de 
baixa un altre establiment. Això és l’anomenat intercanvi de places, un exemple: per obrir un nou 
establiment de 100 places he de donar de baixa 100 places d’un altre establiment. Aquestes places, 
establia el mateix article 51 de la Llei 2/1999, es podien obtenir de particulars, de l’administració 
turística competent o dels organismes que es creen a l’article 54 de la Llei present. El consorci de 
borses de places és aquest organisme que es va crear per gestionar la bossa de places, una bossa que 
s’integrava de les autoritzacions donades de baixa definitiva. Per tant, la persona, per continuar amb 
l’exemple, que volia obrir un nou establiment de 100 places podia obtenir aquestes places a través 
de la seva adquisició de particulars o del consorci que tenia les places que s’havien donat de baixa. 
Aquest règim jurídic en essència es va mantenir a la Llei 8/2012, del turisme de les Illes Balears. 
 
La Llei 6/2017, de modificació de la Llei 8/2012, del turisme de les Illes Balears, relativa a la 
comercialització d’estades turístiques a habitatges, va introduir importants canvis en aquesta 
regulació de l’intercanvi de places. Un dels canvis introduïts va ser la limitació d’adquisició de 
places a les places que s’haguessin adquirit en el seu moment de manera onerosa i que les places 
donades de baixa només s’integraven a la bossa de places si havien estat adquirides onerosament. 
Aquest canvi provocava que la immensa majoria de places turístiques deixessin de ser aptes per fer 
intercanvi i, des d’aquest punt de vista, els seus legítims titulars perdessin valor econòmic perquè ja 
no podien ser objecte d’adquisició.  
 
Aquesta situació es va convertir en especialment greu per les estades turístiques en habitatge 
(lloguer turístic), perquè aquest és un segment del turisme on hi ha molta rotació, ja que durant un 
període de temps es pot dur a terme activitat turística i després, per diferents motius, es recupera 
l’ús estrictament residencial.  
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Tot i això, és obvi que la bossa de places existent havia anat acumulant un número important de 
places abans del canvi operat l’any 2017. Per altra banda, el Pla d’intervenció en àmbits turístics 
(PIAT), aprovat definitivament el 9 de juliol de 2020, va establir un sostre màxim de places 
turístiques distribuït en dos tipus d’allotjament: 315.000 places en establiments d’allotjament 
turístic i 115.000 places en habitatges residencials. El PIAT  va crear dues noves bosses de places i 
va fixar un límit de places per aquestes bosses (art. 17): a) Bossa per allotjaments turístics: 15.000 
places; b) Bossa per estades turístiques a habitatges: 28.000 places.  
 
Ja durant aquesta legislatura, el Decret llei 2/2022, de mesures urgents per a la sostenibilitat i la 
circularitat del turisme, va aprovar l’anomenada moratòria de places. Aquesta moratòria consistia en 
la suspensió de la possibilitat d’adquirir places turístiques a l’organisme gestor o a l’administració 
turística, com també l’intercanvi de places entre particulars (disposició addicional 1a). Aquesta 
mesura  va suposar la cronificació de l’oferta turística, ja que no es podien obrir noves places 
perquè no podien adquirir les places necessàries a causa de la moratòria, en definitiva, no havia 
possibilitat d’intercanvi encara que es garantís que no suposava cap creixement global de places.  
 
En una passa més al final de la passada legislatura a través de la modificació número 3 del Pla 
territorial de Mallorca, en la seva disposició transitòria setzena, s’estableix l’eliminació de totes les 
places turístiques de les bosses o de l’intercanvi entre particulars fins que l’instrument d’ordenació 
que correspongui dugui a terme la reavaluació a la baixa de la capacitat de càrrega turística de l’illa. 
 
A tots aquests canvis dels darrers anys, hi hem d’afegir dos fets importants: 1. La creació d’una 
submodalitat de lloguer turístic: l’estada turística en habitatges plurifamiliars que cada 5 anys 
necessiten obtenir places (art. 50.3 de la Llei 8/2012 del Turisme); 2. Una regulació del canvi d’ús 
perquè establiments turístics passin a tenir ús d’habitatge, sociosanitari, administratiu o d’innovació 
sense la flexibilitat suficient per fer atractiva aquesta opció als operadors turístics per ajudar a 
minvar pressió turística fent desaparèixer, totalment o parcialment, les places que hagin canviat 
d’ús.  
 
Per tots aquests motius, des d’El PI–Proposta per les Illes consideram que resulta imprescindible 
escometre una reforma normativa que, per una banda, acabi amb la inseguretat jurídica implantada, 
que permeti el dinamisme empresarial i l’intercanvi de places sense que això hagi de suposar cap 
increment del numero global de places i que, per una altra banda, fomenti el canvi d’ús amb 
eliminació, total o parcial, de les places objecte de canvi d’ús per així minvar pressió  turística.  
 
A més, la potenciació del canvi d’ús servirà, també, com a mesura en matèria d’habitatge per fer 
front a les enormes dificultats existents per poder trobar habitatges a preus assequibles als nostres 
pobles i ciutats. Si aconseguim minvar la saturació i augmentar sense consum de territori el nombre 
d’habitatges necessaris, facilitarem a les famílies més necessitades i en especial als nostres joves el 
fet de poder aconseguir un habitatge a preu assequible i assolirem un doble objectiu d’interès 
general.  
 
Pels motius exposats anteriorment, proposam al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti els següents 
 
ACORDS 
 
1. Instar el Govern de les Illes Balears i el Consell de Mallorca a impulsar un canvi legislatiu que 
recuperi la possibilitat d’intercanviar totes les places turístiques que es troben d’alta i en 
funcionament, garantint que aquesta mesura no suposi, en cap cas, que s’incrementi ni una sola 
plaça del sostre de places global de Mallorca, de manera que, així, es recuperarà el funcionament de 
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les dues bosses de places i la possibilitat d’intercanvi entre particulars. 
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears i el Consell de Mallorca a impulsar els canvis normatius 
necessaris perquè les places turístiques autoritzades dels habitatges turístics plurifamiliars tenguin 
caràcter indefinit.  
 
3. Instar el Govern de les Illes Balears i el Consell de Mallorca a impulsar els canvis normatius 
necessaris perquè es faci més atractiu el canvi d’ús d’establiments turístics obsolets i de baixa 
qualitat per poder passar a tenir ús d’habitatge, sociosanitari, administratiu o d’innovació, de 
manera que les places d’aquests establiments s’amortitzaran, totalment o parcialment, per minvar 
pressió turística a les Illes Balears.>> 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que, si qualcú va comprar places i no les va pagar, ara no les 
pot comercialitzar. També diu que creu que no està ajustada a dret, que la jurisprudència no li avala. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que el canvi d’ús d’hotel a habitatge es permet, que està 
aprovat per llei. Diu que El PI podria haver esperat a presentar la moció, ja que hi ha un estudi sobre 
aquest tema. Finalment, diu que votaran en contra de la moció. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, comenta que el punt número 2 de la part dispositiva de la moció és 
molt complex, que diverses administracions es posin d’acord. En relació al punt número 3 de la part 
dispositiva, comenta que els ajuntaments han de canviar els seus planejaments municipals. 
 
La portaveu d’El PI, Sra. Sureda, diu que els que hagin pagat, que el retornin el Consell de 
Mallorca. Diu que la normativa l’ha de fer la comunitat autònoma i es podran adherir els municipis. 
 
Tot seguit, es vota la moció, la qual, per 2 vots a favor (PI), 8 vots en contra (PSOE i UIA) i 2 
abstencions (PP), no s’aprova per manca de quòrum en la votació. 
 
 
El batle diu que hi ha un punt que no forma part de l’ordre del dia, que s’ha de votar la urgència per 
incloure’l en l’ordre del dia i debatre’l, si s’escau. 
 
P1. Aprovació, si s’escau, de l’aprovació de la fitxa de la relació de llocs de treball de policia 
tutor (lloc complementari) 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat, aprovar la urgència i la inclusió de l’aprovació de la 
fitxa de la relació de llocs de treball de policia tutor (lloc complementari) en l’ordre del dia de la 
sessió. 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Al Butlletí Oficial de les Illes Balears de 7 de març de 2019 es va publicar l’aprovació inicial de 
l’Acord regulador complementari de condicions de treballs comunes del personal funcionari i 
laboral de l’Ajuntament d’Artà (relació de llocs de treball), que es va aprovar en la sessió del Ple de 
25 de febrer de 2019. 
 
A la citada relació de llocs de treball, al seu annex 2.a “Fitxes individualitzades personal funcionari 
” i al seu annex 3.a “Resum personal funcionari”, hi figura la fitxa “Agent Policia” i el resum de les 
seves característiques, però no hi figura cap fitxa de policia especialitzat. 
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Des que a l’any 2001 la Direcció de l’IES Guillem Cifre de Colonya de Pollença va fer una 
demanda al seu ajuntament per elaborar un projecte de treball anomenat “Policia tutor”, aquesta 
figura s’ha anat instaurant a la majoria de municipis de les Illes Balears i s’ha demostrat la seva 
utilitat i conveniència. 
 
El policia tutor és un policia local dedicat especialment a col·laborar amb el món educatiu i amb els 
professionals de l’àmbit social, sense perdre la condició d’agent de l’autoritat i tot el que això 
representa.  
 
La Resolució de la consellera de Presidència, Funció Pública i Igualtat del Govern balear de 27 de 
març de 2023, publicada en el BOIB núm. 42, de 4 d’abril de 2023, aprova l’actualització del 
Programa Policia Tutor de les Illes Balears, programa que estableix la regulació d’aquesta figura 
específica d’agent de policia. 
 
Els centres educatius del municipi d’Artà han demanat reiteradament a l’Ajuntament poder comptar 
amb el policia tutor i hi ha un compromís del batle d’atendre aquestes peticions. 
 
La proposta de fitxa de policia tutor (lloc complementari) es va tractar a la Mesa de Negociació 
d’11 de juliol de 2023 i es va aprovar (amb el vot negatiu del representant sindical) a la Mesa de 
Negociació de 19 de setembre de 2023. 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti els següents 
 
ACORDS 
 
1. Aprovar la fitxa de la relació de llocs de treball de policia tutor (lloc complementari). 

2. Publicar aquest acord en el BOIB. 

3. Trametre aquest acord al Departament de Recursos Humans i a la representació sindical.>> 

La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que la figura del policia tutor és una necessitat. UIA duia 
aquest tema en el seu programa electoral. Diu que els hagués agradat que hi hagués més consens. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que és molt necessari. Demana la feina que ha de realitzar el 
policia tutor i la que fan els policies locals. 
 
El batle diu que el policia tutor és una figura que no es crea per aplicar la disciplina del Centre 
Educatiu, ja que aquests tenen una normativa per fer-ho. Explica que el policia tutor té unes 
funcions que venen assenyalades en la fitxa de la RLT. Diu que el policia tutor és un policia local, 
que no farà l’horari del policia local, sinó de dilluns a divendres. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 10 vots a favor (PSOE, PI i UIA) i 2 abstencions (PP): 
 
1. Aprovar la fitxa de la relació de llocs de treball de policia tutor (lloc complementari). 
 
2. Publicar aquest acord en el BOIB. 
 
3. Trametre aquest acord al Departament de Recursos Humans i a la representació sindical. 
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9. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost de 2023 
 
A continuació, es dona compte de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de juliol i agost 
de 2023. 
 
Seguidament, els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
10. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP i UIA han presentat un escrit de precs i preguntes, el quals es 
llegeixen a continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
1. Ens poden dir quants de firaires hi va haver l’any 2022 i quants aquest any 2023? 
 
Resposta: Les dades que els donaré no tenen incloses les carpes de les entitats ciutadanes. Al 2022 
hi va haver 102 firaires, enguany 105. A part d’això, hi ha les mostres d’enguany que l’any passat 
no hi eren i han estat més nombroses (agility, sínia, motos, eines, etc.). 
 
2. Ens poden fer una valoració de la Fira de 2023?  
 
Resposta: Pensam que, en general, les activitats de la Fira han estat satisfactòries. Hi ha hagut 
activitats variades i el dia de la Fira també productes variats. També és cert que es pot millorar, 
sempre es por millorar; a la plaça hauríem d’aconseguir més paradetes de producte local. Així i tot, 
estam oberts a suggeriments i noves idees. També vull comentar dues coses que, de vegades, hem 
comentat amb els empresaris: no podem comparar la fira amb el mercat actual, per la gran quantitat 
de persones visitants que venen. I, en relació al tema del fironet, els comerços volen fironet davant 
ca seva, moure’s ells són molt pocs els que ho farien, es poden contar amb els dits d’una mà. Hem 
de cercar altres alternatives. 
 
3. Han rebut cap queixa sobre els preus de l’escola d’estiu?  
 
Resposta: Oficialment, no. Una mamà em va comentar que hauríem de xerrar-ne, per veure si 
l’Ajuntament podria involucrar-s’hi i millorar el servei. Li vaig dir que dins al mes d’octubre 
reuniria les AMIPA dels col·legis d’Artà i en xerraríem. 
 
4. Quan hi ha alarmes de pluja s’obrin embornals, tenen pensat una altra actuació més eficient?  
 
Resposta: Estam treballant amb un protocol per donar una resposta que ajudi a minvar els efectes de 
les tempestes que estan anunciades a través de les diferents alertes. Es tracta de coordinar diverses 
accions i àrees els dies que hi ha alerta per tempestes. De tota manera, seguim fent feina amb una 
sèrie d’accions que millorin l’eficàcia de les obres que s’han executat i, també, de les que s’han 
d’executar. 
 
5. S’han reubicat les antenes de TV i Ràdio de Sant Salvador?  
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Resposta: Encara no. 
 
6. Pensen fer alguna actuació respecte als fanals del passeig Marítim de la Colònia de Sant Pere, 
n’hi ha de rovellades i poden caure.  
 
Resposta: La idea és fer un projecte per canviar-les totes. 
 
7. Demanam que les baranes de limitació de la carretera de s’Estanyol i Caloscamps siguin 
reparades, les que hi ha rompudes, i que es posin reflectants a totes.  
 
Resposta: Es tendrà en compte. 
 
8. S’ha tancat el camí de Can Pentinat a la Colònia de Sant Pere? En cas d’haver-se tancat, per quin 
motiu?  
 
Resposta: Sí. A hores d’ara, al camí de Can Pentinat s’ha posat una barrera que impedeix el pas. El 
motiu és unes queixes dels propietaris de les finques i una disputa entre veïnats, segons m’han dit. 
Cal comentar que és un tema que ja fa temps havíem treballat amb la propietat i, abans de les 
eleccions, hi havia converses per tal de poder redactar un conveni per mantenir aquest camí obert. 
Durant aquest estiu no s’ha mantingut contacte entre les parts i la propietat ha decidit tancar. 
 
9. Pensen fer alguna actuació referent al manteniment i la reposició de les papereres del passeig 
Marítim de la Colònia de Sant Pere?  
 
Resposta: Podem canviar les papereres i arreglar alguns dels desperfectes que s’han anat produint. 
Cal dir, però, que es van fent accions al llarg de tot l’any, com pot ser la substitució dels diferents 
bancals que s’han anat rompent aquest any i que encara s’han de substituir alguns que s’han romput 
fa poc. 
 
10. Pensen prendre mesures o actuacions respecte a les defecacions de cans, tant a Artà com a la 
Colònia de Sant Pere?  
 
Resposta: Hi estam fent feina i la Policia té ordres clares. 
 
11. Creim que és molt necessari revisar les arquetes rompudes i perilloses a diferents voravies de la 
Colònia de Sant Pere.  
 
Resposta: No sols de la Colònia de Sant Pere, sinó també d’Artà. De tota manera, vull dir-li que, si 
n’hi ha alguna que estigui especialment rompuda i que suposi un perill per a la ciutadania, li agrairia 
que m’ho digués per procedir a arreglar-la al més aviat possible. 
 
12. Pensen augmentar la presència de la Policia Local a la Colònia de Sant Pere?  
 
Resposta: La presència policial a la Colònia es realitza pràcticament cada dia, llevat d’aquells 
moments en què els serveis de la resta de zones impossibilita la seva presència, com per exemple els 
dimarts, dia de mercat, les hores d’entrada i sortida de les escoles, la supervisió de les reserves 
d’estacionament amb motiu d’obres o tancaments de carrers o els dies en què, durant l’estiu, hi ha 
actes festius que requereixen la prestació exclusiva del nostre servei al nucli d’Artà. A la resta de 
serveis ordinaris, la presència és pràcticament diària. Cal tenir en compte que s’han duit a terme 
nombrosos controls de velocitat, etilometria i documentació durant aquest any 2023. Ens agradaria, 
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però hem de tenir molt clar quins efectius tenim i com les distribuïm. Però, per poc que puguem, 
així ho farem, i també a tot el municipi. 
 
13. Per quin motiu els programes de festes i activitats, així com els comunicats oficials de 
l’Ajuntament, no estan escrits en les dues llengües oficials de la nostra comunitat autònoma, com a 
mínim?  
 
Resposta: Perquè així ho estableix el Reglament per a l’ús de la llengua catalana a l’Ajuntament 
d’Artà, que va ser aprovat, per unanimitat, pel Ple de l’Ajuntament d’Artà el 27 de juliol de l’any 
2000. Si considera que ha de ser d’una altra forma, faci la proposta al plenari i la debatrem. De tota 
manera, ja li dic que la postura del Partit Socialista (i d’El PI) serà molt clara, pel que fa a l’ús de la 
llengua catalana en aquesta institució. 
 
[Noticia Diario de Mallorca] 
 
14. Heu rebut cap queixa i/o denúncia sobre l’abandonament dels parcs infantils?  
 
Resposta: He vist fotografies i en algunes ocasions n’hem xerrat a les reunions de barriades. Si s’ha 
trobat o comunicat algun desperfecte, s’ha arreglat. 
 
15. Quan arreglaran l’empedrat i enrajolat dels carrers de vianants?  
 
Resposta: És una tasca que donarem a la Brigada aquesta tardor. 
 
16. Pensen fer alguna actuació respecte al mal estat de les butaques del Teatre Municipal?  
 
Resposta: S’està estudiant. 
 
17. Demanam fer alguna actuació al màstil que hi ha a la plaça del Conqueridor per evitar que algú 
s’enrampi.  
 
Resposta: No em consta que hi hagi cap pal a la plaça del Conqueridor que tengui electricitat, però 
m’agradaria que, si vostès detecten alguna incidència d’aquestes i que pot ser un perill greu per a la 
ciutadania, no esperin a fer la pregunta al plenari i es dirigeixin a mi o a qualsevol regidor de forma 
urgent per evitar un incident, que supòs que quasi és l’objectiu que totes i tots tenim.  
 
18. Hi ha queixes d’abandonament de la carretera a Cala Torta, els vehicles han de circular molt 
enmig de la carretera.  
 
Resposta: No m’han arribat i la que em va arribar, la vàrem arreglar el mateix cap de setmana.  
 
19. Ens demanen si pot haver-hi més control de renou i velocitat de motos a diferents carrers, com 
per exemple als de Josep Melià, Santa Margalida o Figueral, entre d’altres.  
 
Resposta: Durant les campanyes de control de velocitat que s’han duit a terme amb els mitjans de 
què disposa la Policia Local, s’han realitzat controls als llocs precisament indicats, si bé tan sols 
s’han detectat infraccions al carrer de Santa Margalida, en un nombre molt reduït d’infractors, però 
no a la resta, on no s’han detectat infraccions. Cal remarcar que la designació del lloc on es duen a 
terme els controls són indicats per la Prefectura, d’acord amb les demandes que es reben per part de 
la ciutadania. D’acord amb aquesta demanda, la Prefectura dona instruccions per tal de dur a terme 
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unes campanyes dirigides al control de renou de motocicletes a tot el terme municipal. 
 
20. Demanam que es faci la reparació de l’asfalt i de la vorada del Collet.  
 
Resposta: Sí, està previst 
 
21. No es pot fer res respecta als cossiols i ormejos que hi ha a les voravies i camins de vianants del 
municipi?  
 
Resposta: En podem xerrar. Ja vaig dir que era un tema que voldríem posar damunt la taula per 
veure com ho regulam. 
 
22. On s’ha desplaçat o reubicat el cinemòmetre (indicador velocitat) que hi havia a baix del 
Centro?  
 
Resposta: El tenim al magatzem i li cercam un nou emplaçament. 
 
23. Creim que és molt necessari pintar un pas de vianants a l’aparcament de sa Clota (des de 
l’escala cap a l’Hotel Sant Salvador) i, també, col·locar un mirall a l’entrada i sortida del pàrquing 
de sa Clota.  
 
Resposta: Hi estam d’acord. 
 
24. Demanam més supervisió als aparcaments de l’àrea de residents. 
 
Resposta: A hores d’ara, aquest any 2023 s’han interposat, per part de la Policia Local, un total de 
3.102 denúncies, 1.575 de les quals figuren com a denúncies que corresponen a infraccions 
detectades per aparcaments incorrectes dintre de la zona de residents. Tot i això, podem seguir 
insistint. 
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA UIA 
 
PREGUNTES  
 
1. Ens podeu fer una valoració de les festes de Sant Salvador d’Artà d’enguany? 
 
Resposta: La meva valoració és positiva i crec que es varen dur a terme sense gaires problemes; 
però, com us dic sempre, sempre hi ha coses a millorar. 
 
- Pensau que derivar tantes festes a sa Clota és una bona opció? 
 
Resposta: No hem derivat les festes a sa Clota, hem derivat dos actes. Un amb moltíssima 
d’afluència és la Festa Blanca, on tots, i quan dic tots em refresc a organitzadors, Policia Local, 
tècnics, regidora de Joventut, batle, la Comissió de Festes i jo, regidora de Festes, com us dic, 
TOTS vàrem coincidir que era el  millor lloc per aforament, accessibilitat i evacuació si hi havia un 
denou. 
 
El Barull, un altre dels actes que es va decidir fer a sa Clota, es va decidir en aquella ubicació per 
ser un acte amb molta d’afluència, però, sobretot i com ja vaig explicar a la Comissió de Festes i a 
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Ràdio Artà, els tardeos ara estan de moda, però el que no volem és que la plaça del Conqueridor i 
altre zones cèntriques, a les 19 de l’horabaixa, quan els nins del poble que tenen edat per anar sols i 
fan voltes, els pares o padrins amb cotxets surten a comprar les juguetes, als cotxets o la gent que 
surt a sopar, convisqui amb música a tota i amb gent beguda. Volem que els nins que tenen una 
certa llibertat es puguin passejar sense que els tomin una cervesa per damunt, que la gent que té 
ganes d’anar a sopar a la plaça no s’hagi de trobar amb gent beguda i tot el que això suposa.   
 
- Què en pensau, que a la plaça del Conqueridor un divendres de festes no hi hagi cap acte? És 
normal?  
 
Resposta: No sé si és normal o no, però tampoc no crec que el centre del poble estigués desert; tot al 
contrari, molta de gent em va dir que va aprofitar per sortir a sopar tranquil·lament i els veïnats ens 
ho han agraït. 
 
- Estan pensades aquestes festes per a tota la gent del poble?  
 
Resposta: Bé, jo crec que, si pegau una ullada al programa, hi ha actes per a totes les edats i per a 
tota la gent del poble; hi ha activitats per realitzar en família, alguns exemples són la gimcana, el 
sopar a la fresca, els focs artificials, una festa holli; hi ha esports, com ara futbol, escacs, 
cal·listènia, bàsquet, tennis, dards, cursa a peu i en bicicleta, caminada de llanternes, i moltes 
d’aquestes activitats abracen una gran franja d’edat i es poden fer en família; hi ha activitats 
culturals, com ara l’exposició d’artesania, el mercat d’art o la presentació d’un llibre; de lúdiques, 
com ara les verbenes, el vermut, la Festa Blanca, el Barull, la Festa Jove i la Júnior; hi ha activitats 
infantils, com els botis, tallers, jocs populars, cucanyes, grups musicals; per a la Tercera Edat, com 
el ball en línia, grups musicals a la verbena, etc. I mira si crec que hi ha actes per a tothom i que 
miram que les festes arribin a tothom, que enguany entre la regidora de Benestar Social i Joventut, 
el regidor de Cultura, les encarregades del Centre de Dia i de la Residència, hem organitzat un 
“matí mogut”, on la gent de la Residència i del Centre de Dia ha pogut gaudir d’un vermut, de 
música i de ball. I les famílies ens han agraït que també es traslladi aquest ambient festiu a la 
Residència i al Centre de Dia.  
 
- Hi havia manca d’activitats culturals?  
 
Resposta: Amb actes culturals no sé exactament a què us referiu, però sí que hi va haver una 
exposició d’artesania, una presentació de llibre, una exposició de bodypainting, un mercat d’art, una 
exhibició de ball, una vetlada de ball de bot, una actuació castellera, a part de totes les activitats 
esportives, que també formen part de la cultura popular del poble. 
 
2. Ens podeu fer una valoració de la Fira de setembre? Qui organitza el lloc dels firaires? Quin 
protocol se segueix per organitzar-la? Per què hi va haver un firaire al carrer de les Parres tot sol? 
Es va quedar gent d’Artà fora poder exposar a la Fira? Si és així, se’n saben els motius? Vàrem 
rebre una còpia d’un missatge on quasi s’obligava (en castellà) els firaires a venir perquè, si no, 
perillava el seu lloc de mercat dels dimarts, què en sabeu d’aquest missatge?  
 
Resposta: Pensam que, en general, les activitats de la Fira han estat satisfactòries. Hi ha hagut 
activitats variades i el dia de la Fira, també productes variats. També és cert que es pot millorar, 
sempre es pot millorar. A la plaça hauríem d’aconseguir més paradetes de producte local. Així i tot, 
estam oberts a suggeriments i noves idees. També vull comentar dues coses que de vegades hem 
parlat amb els empresaris. Una és que no podem comparar la Fira amb el mercat actual, per la gran 
quantitat de persones visitants que venen. I, l’altra, sobre el tema del fironet, els comerços volen 
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fironet davant ca seva, moure’s ells són molt pocs els que ho farien, es poden comptar amb els dits 
d’una mà. Hem de cercar altres alternatives. 
 
Pel que fa als llocs dels firaires, els organitza el tècnic corresponent. Quant al protocol, s’intenta 
repartir segons si ets entitat ciutadana, producte local, comerç local o firaire, i mesclar el producte. 
 
Al carrer de les Parres només hi va haver un senyor perquè la resta es va negar a estar-hi, pensant 
que no seria un lloc de pas com havia previst el tècnic. Realment, a aquest senyor, no li va anar tan 
malament, perquè sí va ser un lloc de pas. La resta es van repartir. 
 
Per altra part, que en tengui constància, no es va quedar ningú d’Artà fora poder exposar. 
 
Finalment, no sé de quin missatge parla. Jo estic al grup del mercat i se’n va enviar un convidant 
tothom a participar-hi i es va dir que es tendria en compte aquesta participació a l’hora de les 
renovacions. Hem de pensar que sovint tenim peticions de noves estades i de canvis, i sí que també 
ho volem tenir en compte, entre d’altres coses (ser d’Artà, tipus de producte, etc.). I sí que és cert 
que els missatges no oficials que envia el tècnic els fa en castellà, perquè així ho entén tothom, ja 
que hi ha molta gent d’altres països i facilita la tasca. És un tema de practicitat per a ell i els 
mercaders. 
 
3. Com està el tema que vàrem xerrar a l’anterior Ple de poder aparcar als pàrquings davant del seu 
gual? Ens demanen per poder aparcar 3 cotxes.  
 
Resposta: Els tècnics mantenen la seva discrepància a l’hora d’interpretar l’Ordenança. De tota 
manera, tots sabeu que és costum, al Ple del mes d’octubre, l’aprovació i revisió de les ordenances 
que han de regir l’any següent. Aquest serà el moment per poder fer les aportacions i revisions que 
estimem oportunes. Us convid, tal com va fer el regidor d’Hisenda, a presentar les vostres 
propostes.  
 
4. Com està formada la Regidoria de la Colònia Sant Pere? Quin és el seu funcionament?  
 
Resposta: Està formada per una regidora, que està en constant comunicació amb la resta de regidors 
pel que fa al temes de la Colònia. Cada dia té contacte amb l’oficina de la Colònia, la qual deriva les 
diferents qüestions que hi ha a la Colònia.  
 
La Regidoria de la Colònia de Sant Pere despatxa setmanalment amb la Batlia els temes que tenen en 
comú i aquesta se sol desplaçar cada setmana a la Colònia. 
 
5. Seguim insistint que els carrers d’Artà estan bruts i descuidats, en rebem moltes queixes i 
fotografies que, segurament, heu vist publicades, tal com us vàrem dir que faríem a l’anterior Ple. 
Seguirem amb aquesta deixadesa dels carrers d’Artà?  
 
Resposta: No consider que tots els carrers del poble estiguin bruts, encara que, òbviament, hi ha 
coses a millorar. Venim d’un contracte molt antic (fa 9 anys) i la realitat del municipi ha canviat 
molt. No pensam que es tracti de deixadesa, perquè hi fem molta feina. 
 
6. Seguim insistint en la vigilància de la zona costanera de la Colònia de Sant Pere, on es troben 
molts de cotxes aparcats en zones on no poden i també caravanes ben davant la mar. No heu 
demanat a la Policia Local una major vigilància? S’han posat moltes infraccions aquest estiu per 
aquest fet?  
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Resposta: No és possible donar resposta amb detall si no s’especifica amb claredat la zona a què es 
fa referència, ja que tota la zona costanera es troba sota vigilància contínua, des de s’Estanyol, a 
Montferrutx, la mateixa Colònia, Caloscamps i Betlem. La referència a les caravanes deu ser a 
aquelles que accedeixen a la costa vora la casa de la Torre anant a s’Estanyol. Insistim que es tracta 
d’una propietat privada i que és necessari un requeriment formal des de la mateixa Administració 
dirigit a la propietat perquè procedeixi al tancament de l’accés actualment en estat d’abandonament. 
S’ha sol·licitat estadística a l’ATIB per tal de poder donar resposta a aquesta qüestió. Tan aviat com 
es tengui una resposta, s’informarà d’aquesta. 
 
7. Quina solució teniu a la polèmica tanca que ha posat el propietari al camí d’en Pentinat a la 
Colònia de Sant Pere? Ja teniu camí alternatiu pensat per als nins i nines que van a l’escola de 
la Colònia?  
 
Resposta: Estam treballant amb aquesta qüestió. L’opció d’un itinerari públic passaria per les 
diferents zones verdes que hi ha i que podrien connectar la plaça de la Bassa d’en Fasol amb 
l’escola. És un itinerari més llarg i una mica més dificultós, però seria públic i en terrenys públics. 
També s’està treballant amb altres opcions que, a hores d’ara, no puc acabar de concretar. Cal 
comentar que aquesta setmana tenim una reunió amb l’AFA de l’escola de Rosa dels Vents per 
escoltar les seves propostes. 

 
8. Què en pensa el Sr. Batle del greu incident durant les festes d’Artà d’un regidor del seu 
Equip de Govern al club de la Tercera Edat?  
 
Resposta: És un tema que vaig xerrar amb ell i amb les persones afectades i, per a mi, aquí acaba la 
història. 
 
 
Acords 
 
1. Acordar, per 7 vots a favor, la qual cosa suposa el vot de la majoria absoluta legal requerida per a 
aquest tipus d’acords segons l’article 6 del Reglament 3/1995, de 7 de juny, de jutges de pau: 
1.1. Proposar l’elecció de Neus Ferragut Piris, persona candidata presentada i que acompleix els 
requisits establerts a la convocatòria, per al càrrec de jutgessa de pau suplent, amb el vot de la 
majoria absoluta legal requerida per a aquest tipus d’acord segons l’article 6 del Reglament 3/1995, 
de 7 de juny, de jutges de pau. 
1.2. Trametre aquest acord al Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears. 
 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Ratificar l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de 31 d’agost de 2023 referent 
a la designació de les festes locals per a l’any 2024. 
2.2. Trametre aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral, de la Conselleria 
d’Empresa, Ocupació i Energia del Govern de les Illes Balears. 
 
3. Acordar, per unanimitat: 
3.1. Donar suport a la candidatura de l’obra de pauma a Mallorca per ser declarada bé d’interès 
cultural immaterial. 
3.2. Comunicar aquest acord a l’Associació Art de la Pauma al Parc Natural de Llevant, al 
Departament de Cultura i Patrimoni del Consell de Mallorca, a la Direcció General de Cultura del 
Govern de les Illes Balears i al Ministeri de Cultura i Esports. 
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4. Acordar, per 10 vots a favor (PSOE, El PI i UIA) i 2 abstencions (PP): 
4.1. Aprovar definitivament la proposta de Pla de gestió sostenible de l’aigua a Artà (2022-2027).  
4.2. Comunicar aquest acord al Departament de Medi Ambient i Urbanisme. 
4.3. Comunicar aquest acord a la Direcció General de Recursos Hídrics. 
 
5. Acordar, per 8 a favor (PSOE i PI) i 4 abstencions (UIA i PP): 
5.1. Aprovar el compte general de l’exercici de 2022, comprès pel compte general del propi 
Ajuntament. 
5.2. Remetre el compte general aprovat, juntament amb tota la documentació que l’integra, a la 
fiscalització del Tribunal de Comptes (i òrgan autonòmic), tal com estableix l’article 212.3 del text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, i en compliment dels mandats de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera, i altra normativa concordant, al Ministeri d’Hisenda i 
Funció Pública. 
 
6. Acordar, per unanimitat. 
6.1. Expressar una profunda preocupació pel comportament masclista de l’actual expresident de la 
Real Federació Espanyola de Futbol (RFEF), Luis Rubiales, durant la celebració del títol mundial 
de la selecció femenina i les seves declaracions posteriors. 
6.2. Condemnar de manera enèrgica l’actuació prepotent i fora cap penediment del Sr. Rubiales, 
que, en l’assemblea de la RFEF del passat 25 d’agost, va reiterar la seva negativa a dimitir o tan 
sols a demanar perdó per l’incident de besar una de les jugadores de la selecció espanyola, en clara 
posició de domini professional i fora cap tipus de consentiment per part de Jenni Hermoso, després 
de la victòria en el Mundial Femení 2023. 
6.3. Subratllar la importància de promoure un entorn esportiu lliure de discriminació, assetjament i 
violència masclista en tots els àmbits i instar la RFEF a prendre mesures i revisar protocols per 
garantir que aquesta conducta no es repeteixi. 
6.4. Reafirmar el compromís de l’Ajuntament d’Artà en lluitar contra la violència masclista i la 
promoció de la igualtat de gènere i continuar treballant per crear una societat més justa i igualitària 
per a totes les persones, on la violència masclista no sigui una lacra que haver de combatre. 
6.5. Seguir treballant, amb els diferents clubs esportius del municipi, els valors de l’esport i 
impulsar recursos per continuar implementant mesures d’igualtat i l’erradicació de la violència 
masclista en aquest àmbit.  
6.6. Seguir treballant la igualtat en l’esport base del nostre municipi i coordinar, amb altres 
administracions, la formació en igualtat de gènere i interseccional als equips directius, equips 
tècnics, als familiars, així com també a esportistes.  
6.7. Trametre aquest acord al Departament de Medi Ambient, Medi Rural i Esports del Consell de 
Mallorca, a la Conselleria de Turisme, Cultura i Esports del Govern balear, al Ministeri d’Igualtat i 
Esports, incloent-hi la RFEF, com a mostra del compromís del nostre municipi amb els principis de 
respecte, igualtat i no-violència masclista. 
 
P1. Acordar, per 10 vots a favor (PSOE, PI i UIA) i 2 abstencions (PP): 
1. Aprovar la fitxa de la relació de llocs de treball de policia tutor (lloc complementari). 
2. Publicar aquest acord en el BOIB. 
3. Trametre aquest acord al Departament de Recursos Humans i a la representació sindical. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
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La secretària       Vist i plau 
El batle 


